

## 光学自由曲面研抛机床的综合误差建模与补偿

张恩忠<sup>1,2</sup>, 赵继<sup>1\*</sup>, 冀世军<sup>1</sup>, 林洁琼<sup>2</sup>, 李刚<sup>2</sup>


1. 吉林大学 机械科学与工程学院, 吉林 长春 130022;
2. 长春工业大学 机电工程学院, 吉林 长春 130012

## Comprehensive error modeling and compensation for optical free-form surface polishing machine tool

ZHANG En-zhong<sup>1,2</sup>, ZHAO Ji<sup>1\*</sup>, JI Shi-jun<sup>1</sup>, LIN Jie-qiong<sup>2</sup>, LI Gang<sup>2</sup>

1. College of Mechanical Science and Engineering, Jilin University, Changchun 130022, China;
2. Institute of Electrical and Mechanical Engineering, Changchun University of Technology, Changchun 130012, China

摘要 图/表 参考文献 相关文章 (15)

全文: PDF (2360 KB) RICH HTML 

输出: BibTeX | EndNote (RIS)

**摘要** 为提高光学自由曲面的加工精度,本文基于多体系统理论建立了五轴数控研抛机床综合误差模型.采用直接测量方式对各轴的移动误差和转角误差进行重复测量与分析,发现不同进给速度和测量间距对移动误差和转角误差没有显著影响.把误差数据代入综合误差模型中,得出研抛机床综合误差在x轴、y轴和z轴轴向上的移动误差和转角误差分量的变化规律,进而获知线性位移误差是影响综合误差最主要的因素.依据综合误差模型进行补偿实验,补偿后x轴、y轴和z轴的线性位移误差分别下降88%、89%和84%,补偿效果显著.实验结果证明本文所提出的综合误差建模及补偿方法具有较高的精度和较好的鲁棒性.

**关键词** : 光学自由曲面, 五轴研抛机床, 多体系统, 综合误差模型, 误差补偿

**Abstract** : To improve the machining accuracy of an optical free-form surface, an integrated error model for five-axis polishing machine tool was established based on multi-body system theory. The movement error and rotation error of every axis were measured and analyzed by direct and repetitive measurement model, and it shows that the feed speed and measurement spacing have no significant influence on the movement and rotation errors. By taking the error data into the integrated error model, the variation rule of movement and rotation errors which are the components in the three axes of x, y and z from the integrated error of polishing machine tool was obtained. According to the above analysis, the main influence factor of integrated error is linear displacement errors. The compensation experiment was conducted based on integrated error model. The linear displacement errors of the three axes of x, y and z have been compensated obviously and they are decreased by 88%, 89% and 84% respectively. The experiment results indicate that the integrated error model and compensation method have high accuracy and excellent robustness.

**Key words** : optical free-form surface five-axis polishing machine multi-body system comprehensive error modeling error compensation

收稿日期: 2015-02-14

中图分类号: TQ171.68

TG659

基金资助:国家973重点基础研究发展计划资助项目(No.2011CB706702)

**作者简介**: 张恩忠(1971-),男,内蒙古人,博士研究生,副教授,2006年于吉林大学获得硕士学位,主要研究方向为智能精密制造. E-mail: znz612@sina.com

**引用本文:**

张恩忠, 赵继, 冀世军, 林洁琼, 李刚. 光学自由曲面研抛机床的综合误差建模与补偿[J]. 光学精密工程, 2015, 23(6): 1587-1597. ZHANG En-zhong, ZHAO Ji, JI Shi-jun, LIN Jie-qiong, LI Gang. Comprehensive error modeling and compensation for optical free-form surface polishing machine tool. Editorial Office of Optics and Precision Engineering, 2015, 23(6): 1587-1597.

**链接本文:**

<http://www.oep.net/CN/10.3788/OPE.20152306.1587> 或 <http://www.oep.net/CN/Y2015/V23/I6/1587>

## 服务

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ E-mail Alert
- ▶ RSS

## 作者相关文章

- ▶ 张恩忠
- ▶ 赵继
- ▶ 冀世军
- ▶ 林洁琼
- ▶ 李刚

访问总数:6358781

版权所有 © 2012 《光学精密工程》编辑部

地址: 长春市东南湖大路3888号 邮编: 130033 E-mail: gxjmgc@sina.com

本系统由北京玛格泰克科技发展有限公司设计开发

